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Forsvar og rummet 

 

1. Almindelig duelighed, europæisk engagement og personlig uafhængighed 

Hvilke aspekter af Deres personlige kvalifikationer og erfaringer mener De har særlig relevans for opgaven som 

kommissær og arbejdet med at fremme EU's almene interesser, særlig inden for Deres potentielle ansvarsområde? 

Hvordan vil De bidrage til gennemførelsen af Kommissionens politiske retningslinjer? Hvordan vil De gennemføre 

kønsmainstreaming og integrere et kønsperspektiv i alle politikker inden for Deres ansvarsområde? Hvordan vil 

De gennemføre integration af ungdomsaspektet? 

Hvilke garantier for uafhængighed kan De give Parlamentet, og hvordan vil De sikre, at Deres tidligere, 

nuværende eller fremtidige aktiviteter ikke kan rejse tvivl om udøvelsen af Deres hverv i Kommissionen? 

Jeg har i mere end tre årtier dedikeret mit liv til politik og fremme af spørgsmål af fælles interesse. Jeg kom ind i 

politik i 1988 fra den akademiske verden inden for fysik med "Sąjūdis"-bølgen og det litauiske folks fredelige 

kamp for at genvinde frihed efter 50 års besættelse af Sovjetunionen. Mange af mine værdier er rodfæstet i Sąjūdis-

tiden, hvor den litauiske stat blev genopbygget og vendte tilbage til familien af europæiske demokratier. Igennem 

hele mit politiske arbejde har jeg altid været en overbevist europæer. Litauens medlemskab af EU og NATO er et 

eksempel på et historisk mirakel — det var med til at konsolidere uafhængigheden og skabe muligheder for en 

enestående økonomisk og social succes. Jeg er derfor overbevist om den hidtil usete forandringskraft, der opstår i 

form af et medlemskab af EU og NATO, og at det kan gentages i andre dele af Europa. 

Gennem hele min politiske karriere har jeg arbejdet i forskellige politiske lederstillinger, og det har gjort det muligt 

for mig at samle en omfattende viden, erfaring og færdigheder. Jeg har to gange været Litauens premierminister 

(1999-2000 og 2008-2012). Første gang da mit land stod over for en dyb økonomisk krise (på grund af den russiske 

økonomiske krise i 1998) og anden gang under den globale finanskrise i 2008-2012. Med upopulære, men 

nødvendige reformer og omstruktureringer samt med effektiv bistand fra EU lykkedes det begge mine regeringer 

at komme godt ud af disse kriser. 

Lige fra begyndelsen af Maidan-revolutionen har jeg bestræbt mig på at bidrage til at konsolidere den 

internationale støtte til Ukraine. I 2022 tog jeg initiativet til det globale parlamentariske netværk "United for 

Ukraine" (U4U), som er en verdensomspændende støtte til fordel for Ukraines sag. Som den tiltrædende formand 

for Europa-Kommissionen Ursula von der Leyen har anført i sine politiske retningslinjer, "er den bedste 

investering i europæisk sikkerhed at investere i Ukraines sikkerhed". På den anden side er EU også nødt til at være 

parat til "de mest ekstreme militære situationer" (jf. min opgavebeskrivelse). Til dette formål har vi brug for en 

"systemisk revision af Europas forsvar" (Ursula von der Leyen, GLOBSEC den 30.8.24). 

Som følge af Ruslands krig mod Ukraine står vi over for den største sikkerhedskrise på det europæiske kontinent 

siden Anden Verdenskrig. Kriser giver muligheder. Som Jean Monnet sagde tilbage i 1957, vil Europa blive 

smedet i krisetider og vil være summen af de løsninger, der vælges under disse kriser. Som det påpeges i de 

politiske retningslinjer, er det nødvendigt at komme ud af den nuværende sikkerhedskrise ved at realisere den 

europæiske forsvarsunion. 

Derfor vil mit ansvar i tæt samarbejde med den højtstående repræsentant/næstformanden og under ledelse af den 

ledende næstformand med ansvar for teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati være at skabe betingelser 

for forsvars- og rumindustrien, så den får tilstrækkeligt med de nødvendige ressourcer til at realisere denne nye 

æra. Sammen med den højtstående repræsentant/næstformanden vil vi i fællesskab fremlægge en hvidbog om 

fremtiden for det europæiske forsvar inden for de første 100 dage af mandatperioden. Denne hvidbog vil danne 
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grundlag for den nye tilgang til EU's rolle på forsvarsområdet, identificere vores investeringsbehov og det videre 

forløb med hensyn til at opbygge en ægte europæisk forsvarsunion. 

Jeg vil i mit arbejde gøre mit bedste for at gennemføre kønsmainstreaming i forsvars- og rumpolitikken. Som 

kommissær vil jeg gøre mit yderste, hvis jeg bliver bekræftet, for at bidrage til Kommissionens initiativer om 

ligestilling mellem kønnene, herunder især den nye ligestillingsstrategi for perioden efter 2025. 

Jeg vil følge de politiske retningslinjer med hensyn til ungdomsaspektet i alle mine aktiviteter som kommissær, 

herunder gennem organisationen af og min personlige deltagelse i den første årlige ungdomspolitiske dialog om 

forsvar og rummet, og gøre denne til en årlig begivenhed. Fred og international sikkerhed prioriteres af de unge 

som centrale spørgsmål. I forbindelse med udformningen af politikker inden for min portefølje, vil jeg tage hensyn 

til feedback fra de unge. 

 

 Ansvarligt lederskab og høje standarder for politikeres åbenhed, adfærd og etik er af allerstørste betydning. Jeg 

har altid bestræbt mig på at være åben, og mine interesseerklæringer har været offentligt tilgængelige, og den, der 

vedrører min udnævnelse til kommissær, vil også blive offentliggjort af Europa-Parlamentet.  

Med hensyn til uafhængighed, gennemsigtighed, upartiskhed og tilgængelighed vil jeg følge EU-traktaternes 

ordlyd og ånd uden at tilsidesætte tavshedspligten som defineret i artikel 339 i traktaten om Den Europæiske 

Unions funktionsmåde, overholde adfærdskodeksen for medlemmer af Europa-Kommissionen og handle i 

europæisk interesse uden at modtage instrukser. Jeg vil aflægge løfte om at forsvare og gennemføre EU-traktaterne 

og handle neutralt og uafhængigt af de enkelte medlemsstaters interesser, herunder også den medlemsstat, der har 

indstillet mig. Hvis der i fremtiden skulle opstå en situation med en eventuel interessekonflikt i forbindelse med 

udøvelsen af mit hverv som kommissær, vil jeg omgående underrette den tiltrædende formand Ursula von der 

Leyen herom.  

 

2. Forvaltning af ansvarsområde og samarbejde med Europa-Parlamentet  

Kan De forpligte Dem til at informere Parlamentet behørigt om Deres og Deres tjenestegrenes handlinger? På 

hvilken måde mener De, at De er ansvarlig over for Parlamentet? 

Hvilke specifikke tilsagn er De parat til at give med hensyn til Deres engagement og tilstedeværelse i Parlamentet, 

både i udvalgene og på plenarmøderne, gennemsigtighed, samarbejde og effektiv opfølgning på Parlamentets 

holdninger og anmodninger om lovgivningsinitiativer? Er De for så vidt angår planlagte initiativer og 

igangværende procedurer rede til at levere rettidige oplysninger og dokumenter til Parlamentet på lige fod med 

Rådet? 

Som tidligere og nuværende medlem af Europa-Parlamentet og som tidligere national parlamentariker og 

premierminister ved jeg, hvor vigtigt parlamentarisk tilsyn og tæt samarbejde med Parlamentet er, og jeg ved, hvad 

det betyder at repræsentere borgernes interesser, fra afsidesliggende regioner i Den Europæiske Union og lande 

tæt på konfliktområder. 

Jeg vil samarbejde med Parlamentet og relevante udvalg i alle faser af både beslutningsprocessen og den politiske 

dialog, herunder også give personligt møde for de kompetente parlamentsudvalg. Jeg vil også pålægge den øverste 

ledelse i mine tjenestegrene i deres daglige arbejde at prioritere indbydelser fra Europa-Parlamentet højt. Det er 

en integreret del af dette tilsagn at sikre, at skriftlige forespørgsler fra medlemmer af Europa-Parlamentet besvares 

hurtigt, og at der følges behørigt og rettidigt op på Europa-Parlamentets beslutninger, og jeg står til rådighed for 

bilaterale møder med formændene for disse udvalg og deres medlemmer. Jeg vil også instruere mit kabinet og 

tjenestegrene under mit ansvar om at udvise åbenhed over for drøftelser med medlemmer af Europa-Parlamentet, 

politiske grupper og personale og om også at sikre en regelmæssig informationsstrøm på teknisk plan. I 

overensstemmelse med den tiltrædende formands retningslinjer vil jeg stille mig til rådighed for at imødekomme 

Europa-Parlamentets krav om drøftelser på plenarmøder i det mest hensigtsmæssige format. 

Med henblik på at finde nye veje fremad og idéer til en forbedring af borgernes og civilsamfundenes stemme i Den 

Europæiske Union vil jeg sikre en passende opfølgning på anbefalingerne fra konferencen om Europas fremtid. 

Gennem min erfaring med at fremme internationalt netværkssamarbejde vil jeg aktivt søge nye former for 

netværkssamarbejde og samarbejde med civilsamfund og uafhængige eksperter. 
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Jeg agter at bygge videre på de principper, der afspejles i både den tiltrædende kommissionsformands politiske 

retningslinjer og i min opgavebeskrivelse, ved at anvende min arbejdskultur i form af dialog med regelmæssigt 

engagement i parlamentariske udvalg og trepartsmøder. Jeg vil fuldt ud respektere princippet om ligebehandling i 

forbindelserne til Europa-Parlamentet og Rådet i overensstemmelse med bestemmelserne i rammeaftalen fra 2010 

og den interinstitutionelle aftale fra 2016 om bedre lovgivning. 

De vigtigste lovgivningsforslag, som min opgavebeskrivelse henviser til, navnlig programmet for den europæiske 

forsvarsindustri og den fremtidige EU-rumlovgivning, vil være vigtige indledende delmål i mit arbejde med 

Europa-Parlamentet i dets egenskab af medlovgiver. Som nævnt i min opgavebeskrivelse vil jeg desuden lægge 

særlig vægt på udarbejdelsen af en årlig statusrapport om håndhævelse og gennemførelse, som skal sendes til både 

de parlamentariske udvalg og rådssammensætningerne, og bidrage til at reducere den administrative byrde og 

indberetningspligten for virksomheder. 

Jeg er fuldt ud klar over, at min portefølje, hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil vedrøre følsomme 

områder, som vil kræve drøftelser i et restriktivt format. Denne følsomhed vil ikke forhindre mig i at finde 

konstruktive måder til udveksling med Europa-Parlamentet i en ånd af gensidig tillid.  

Jeg tilslutter mig helt den tiltrædende kommissionsformands tilsagn om at give Parlamentet en stærkere rolle med 

hensyn til at tage initiativ til og udforme lovgivning og vil i overensstemmelse med hendes retningslinjer reagere 

på Parlamentets beslutninger i henhold til artikel 225 med lovgivningsforslag under fuld overholdelse af 

proportionalitetsprincippet, nærhedsprincippet og principperne om bedre lovgivning. Med henblik herpå vil jeg, 

hvor det er relevant, tilrettelægge en struktureret dialog med Dem for at drøfte, hvordan man kan fremme enhver 

beslutning i henhold til artikel 225, der falder ind under mit ansvarsområde, og som Deres institution måtte 

vedtage, og jeg vil sørge for, at Kommissionen rettidigt reagerer på disse beslutninger.  

Spørgsmål fra Udenrigsudvalget 

3. De er blevet betroet det hverv at hjælpe med at koordinere opbygningen af en ægte europæisk forsvarsunion på 

europæisk plan. Hvordan agter De at nå dette ambitiøse mål inden for tidsrammen for Deres mandat? Hvordan 

forestiller De Dem opgavefordelingen og komplementariteten mellem rollerne som næstformand for 

Kommissionen/Unionens højtstående repræsentant i betragtning af sidstnævntes ledende rolle i FSFP og med den 

ledende næstformand med ansvar for teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati? Hvad er - med forbehold 

af Kommissionens beslutningsprocesser - Deres konkrete prioriteter med hensyn til lovgivningsmæssige, 

budgetmæssige og politiske initiativer, herunder fælles initiativer og målsætninger/mål for forsvars- og 

rumporteføljen på kort, mellemlang og lang sigt i hele Deres mandatperiode? Hvad er de største udfordringer, og 

hvordan vil De overvinde dem på vejen hen imod virkeliggørelsen af disse prioriteter og målsætninger, og hvordan 

agter De at finansiere dem?  

I en geopolitisk kontekst, der er kendetegnet ved mange, komplekse og stadig skiftende trusler, skal vi hurtigst 

muligt fremskynde fremskridtene hen imod en egentlig europæisk forsvarsunion. Dette kræver et paradigmeskift 

og en systematisk revision af det europæiske forsvar, uden at dette berører medlemsstaternes ubestridte suverænitet 

på forsvarsområdet.  

Efter min opfattelse betyder oprettelsen af en europæisk forsvarsunion, at der i bred forstand opnås et stabilt EU-

forsvarsberedskab. EU og dets medlemsstater bør være i stand til at beskytte Europas borgere, den territoriale 

integritet, kritiske aktiver og infrastrukturer og EU's kerneværdier og demokratiske processer. En egentlig 

forsvarsunion vil også skulle bygge på en konkurrencedygtig, innovativ og modstandsdygtig europæisk 

forsvarsteknologisk og -industriel base (EDTIB). Dette vil kræve en fælles, trinvis og stabil indsats, der er baseret 

på en fælles forståelse af vores behov og mål.  

Som formanden Ursula von der Leyen har fastsat i de politiske retningslinjer for den næste Kommission, er vi nødt 

til at udarbejde en ny tilgang og identificere investeringsbehov for at opbygge en ægte europæisk forsvarsunion. 

Med henblik herpå, og hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg sammen med næstformanden/Unionens højtstående 

repræsentant for udenrigsanliggender og sikkerhedspolitik fremlægge en hvidbog om fremtiden for det europæiske 

forsvar for at bidrage til at cementere en ægte europæisk ambition og definere passende foranstaltninger. Jeg kan 

foregribe situationen og nævne tre hovedpunkter til drøftelse. For det første indebærer en europæisk forsvarsunion 

en strømlinet forvaltning og en gnidningsløs sammenkobling mellem de ansvarsområder og aktiviteter, der 

reguleres i henhold til traktaten om Den Europæiske Union og traktaten om Den Europæiske Unions 

funktionsmåde. Den egentlige forsvarspolitik og forsvarsindustripolitikken skal samarbejde tæt. For det andet skal 

en europæisk forsvarsunion bygge på en fælles analyse om trussel og en fælles opfattelse af trussel. For det tredje 
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skal vi minde om tilsagnet om at bruge flere penge på en bedre måde, bruge dem sammen og i europæisk regi, og 

gøre fuld brug af eksisterende instrumenter og ressourcer og overveje at give os selv de yderligere ressourcer, som 

vi stadig mangler for at opfylde vores vigtige målsætning.  

Set i dette perspektiv kan aspekter af den fælles sikkerheds- og forsvarspolitik ikke længere adskilles fra EU's 

forsvarsindustripolitik. De ansvarlige for overvågning af truslerne og identifikation af de tilsvarende behov skal 

koordinere bedre med de ansvarlige for aktivering af vores industriprogrammer og dertil knyttede ressourcer. Dette 

er ikke blot en forudsætning for vores succes. Dette er selve kernen i vores opgave. På samme måde skal arbejdet 

med den europæiske forsvarsunion også gavne forsvarsindustriens konkurrenceevne og produktionskapacitet såvel 

som sammenhængen i den interne og eksterne dimension af vores sikkerhedsindsats. Det betyder, at kommissæren 

med ansvar for forsvar og rummet skal arbejde tæt sammen med både den indstillede ledende næstformand for 

teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati og Unionens højtstående repræsentant/næstformand for 

udenrigsanliggender og sikkerhedspolitik for at nå vores fælles mål. 

Dette samarbejde vil også være gavnligt for fuldt ud at kunne udnytte potentialet i EU's rumprogrammer og -

initiativer med henblik på at imødekomme centrale prioriteter: sikkerhed og forsvar, modstandsdygtighed, 

økonomisk vækst, digital og grøn omstilling. Vi har brug for en stærk og innovativ rumindustri, der opfylder vores 

presserende behov for avancerede EU-rumsystemer, som er konkurrencedygtige, diversificerede og i stand til at 

sikre Unionens uafhængighed: at tilvejebringe nye teknologier, løsninger og industrielle processer og støtte 

udviklingen af flagskibsprojekter under EU's rumpolitik. Jeg agter at videreføre arbejdet med en strategi for 

rumdataøkonomien, styrke konkurrenceevnen i EU's rumindustri og fremme væksten i innovative nystartede 

virksomheder og SMV'er. 

Det vil være en central opgave i min indsats at søge efter synergieffekter begyndende med forsvar og rummet. 

Med udgangspunkt i EU's rumstrategi for sikkerhed og forsvar bør vi maksimere brugen af rummet til 

forsvarsformål og beskytte EU's og medlemsstaternes rumaktiver. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg 

prioritere udviklingen og udbredelsen af rumtjenester til støtte for forsvarsformål, herunder de sikre 

konnektivitetstjenester under Galileos statsregulerede tjeneste og IRIS2, samt en jordobservationstjeneste for 

statslige brugere og forsvarsbrugere. For at garantere en sikker og pålidelig anvendelse af disse programmer har 

Unionen brug for en autonom, pålidelig og omkostningseffektiv kapacitet til at få adgang til rummet. Jeg vil 

arbejde på at sikre, at Europa styrker sin suverænitet med hensyn til adgang til og brug af rummet ved at intensivere 

bestræbelserne på at sikre en autonom adgang til rummet og også gennem større diversificering og øget 

konkurrence blandt europæiske udbydere af opsendelsestjenester. 

Sikring af investering i både forsvarsindustrien og rumsektoren vil være en overordnet prioritet i dette mandat, 

navnlig for at tackle de udfordringer, som konkurrenceevnen i forbindelse med EDTIB står over for. Et vigtigt 

spørgsmål har været den kroniske underinvestering, som fremhævet i Kommissionens og den højtstående 

repræsentants analyse, i henhold til hvilken yderligere 1,1 billioner EUR ville være blevet afsat til forsvar, hvis 

medlemsstaterne konsekvent havde brugt 2 % af deres BNP på det fra 2006 til 2020. EDTIB's effektivitet 

kompromitteres yderligere af en markedsfragmentering, idet de enkelte EU-lande foretrækker at støtte deres egen 

forsvarsindustri, hvilket resulterer i en ineffektiv produktion i lille målestok i hele Unionen. Denne fragmentering 

og underudviklede produktionskapacitet fremgår tydeligt af det forhold, at ca. 75 % af EU's indkøb af 

forsvarsmateriel kom fra lande uden for EU mellem begyndelsen af Ruslands aggression mod Ukraine og juni 

2023. Desuden har væksten i EU's forsvarsudgifter haltet betydeligt bagefter andre globale magter og er steget 

med blot 19,7 % fra 1999 til 2021, mens lande som USA, Rusland og Kina har haft langt større stigninger i deres 

forsvarsbudgetter i de samme perioder. 

Hvad angår både forsvar og rummet bør vi sikre, at vi tackler presserende geopolitiske og sikkerhedsmæssige 

udfordringer. En første mulighed er at samle ressourcer i flagskibsprojekter af fælles interesse på det europæiske 

forsvarsområde. Jeg er fuldt ud klar over, at det ikke vil være en let opgave at identificere centrale 

investeringsprioriteter, når det drejer sig om at øge vores beredskab eller styrke det europæiske bidrag til NATO. 

I den forbindelse ser jeg fordele ved at undersøge mulighederne for at overvåge forsvarsrelaterede investeringer 

på EU-plan og i et mere struktureret format, begyndende med de indikatorer, der er foreslået i strategien for den 

europæiske forsvarsindustri, og videreudviklet også ved at integrere dem i EU's forvaltning og nationale 

programmer. På mellemlang sigt vil vi være nødt til at tilskynde medlemsstaterne til at bruge flere penge på en 

bedre måde, bruge dem sammen og i europæisk regi. Som nævnt i den tiltrædende formands politiske retningslinjer 

er den første opgave det presserende behov for at genopbygge, genopfylde og transformere de nationale væbnede 

styrker — som defineret af medlemsstaterne.  
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Den næste FFR udgør en vigtig mulighed for at maksimere virkningen af Unionens indsats for rummet, udnytte 

EU-budgettet til at opfylde EU's prioriteter og skabe forudsigelighed for private investeringer og nationale 

offentlige investeringer. Til støtte for en stærk og innovativ rumindustri har jeg også til hensigt at høste 

erfaringerne fra CASSINI, som er Kommissionens initiativ til støtte for iværksætteri på rumområdet. 

Som skitseret i kommissionsformand Ursula von der Leyens retningslinjer for den nye Kommission vil der blive 

etableret en ny europæisk fond for konkurrenceevne som en investeringskapacitet, der vil støtte strategiske 

sektorer, der er afgørende for EU's konkurrenceevne, herunder rummet. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg 

arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for velstand og industristrategi og kommissæren 

med ansvar for budget, bekæmpelse af svig og offentlig forvaltning om dette mål. 

Vi er nødt til at have en mere ambitiøs tilgang til finansiering af forsvar i den næste FFR for at støtte den europæiske 

forsvarsindustris konkurrenceevne og produktionskapacitet. 

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg bidrage til at styrke det indre marked ved at skabe et ægte indre marked 

for forsvar. Der vil især være fokus på standardisering, herunder medlemsstaternes gennemførelse af NATO's 

militære standarder, og konvergens med hensyn til certificering. Denne indsats vil omfatte fremme af anvendelsen 

af vedtagne både civile og forsvarsmæssige standarder, som f.eks. NATO STANAG'er — inden for EU's 

forsvarsindustrielle programmer — og støtte til hurtige krydscertificeringsaktiviteter for at sikre interoperabilitet 

og mindske hindringerne for markedsadgang for forsvarsprodukter i hele EU. Ud over revisionen af direktiverne 

om overførsel af forsvarsrelaterede produkter og indkøb af forsvarsmateriel er vi desuden nødt til at tænke på en 

bedre markedsadgang for alle virksomheder, et større og mere gnidningsløst grænseoverskridende samarbejde og 

en øget forsyningssikkerhed. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg også i første halvdel af 2025 samarbejde med 

de øvrige medlemmer af kollegiet om at fremlægge en EU-rumlovgivning, der skal bane vejen for et indre marked 

for rummet. Dette vil fremme vores rumindustris konkurrenceevne, skabe flere forretningsmuligheder og forenkle 

livet for vores virksomheder inden for rumsektoren.  

Jeg tror fuldt og fast på, at et løbende samarbejde med centrale interessenter, f.eks. Europa-Parlamentet, Rådet, 

medlemsstaterne, industrien, forskersamfundet såvel som den bredere offentlige mening kan sikre den nødvendige 

opbakning og konsensusopbygning til støtte for en ambitiøs dagsorden for den europæiske forsvarsindustri og 

rummet. 

 

4. Ruslands angrebskrig mod Ukraine har bragt en fuldtonet krig tilbage til det europæiske kontinent. Hvilke 

prioriteter vil De som EU's første kommissær med ansvar for forsvar og rummet og med en ledende rolle i 

etableringen af en europæisk forsvarsunion og en hvidbog om fremtiden for det europæiske forsvar have være for 

at støtte medlemsstaterne i at genoprette den europæiske forsvarskapacitet på kort, mellemlang og lang sigt for at 

garantere EU-borgernes sikkerhed? Kan De i den forbindelse give eksempler på initiativer, som Kommissionen 

kan udvikle, og som vil være i overensstemmelse med de behov, som næstformanden/den højtstående repræsentant 

og medlemsstaterne har fastlagt, og i overensstemmelse med forpligtelserne i Versailleserklæringen?    

Jeg er fast overbevist om, at vi skal være i stand til at genopfylde de nationale forsvarslagre og udstyre 

medlemsstaternes væbnede styrker med, hvad der er nødvendigt for at kunne imødegå de mest ekstreme militære 

situationer. Det indebærer, at der investeres massivt for at genoprette vores forsvarskapacitet og gøre det på den 

mest effektive måde.  

For at håndtere disse kritiske behov er der to forskellige udfordringer med forskellige tidsrammer. På kort sigt skal 

vi hurtigst muligt øge EU's parathed hvad angår et scenario med en mulig militær aggression. Samtidig skal vi 

planlægge på mellemlang til lang sigt i erkendelse af, at USA i de kommende årtier sandsynligvis vil mindske sin 

tilstedeværelse i det europæiske forsvar, da landet i højere grad vil sætte fokus på den strategiske udfordring, som 

Kina udgør. Disse to udfordringer understreger nødvendigheden af hurtigt at styrke EU's forsvarsautonomi og -

kapaciteter og sikre, at Unionen effektivt kan beskytte sine interesser og sin sikkerhed i et stadig mere komplekst 

globalt landskab. 

Jeg er også overbevist om, at vi på kort sigt er nødt til fortsat at støtte forskning og udvikling på forsvarsområdet 

gennem Den Europæiske Forsvarsfond. Vi er også nødt til at fortsætte gennemførelsen af vores to 

beredskabsinstrumenter, forordningen om oprettelse af et instrument til styrkelse af den europæiske 

forsvarsindustri gennem fælles indkøb (EDIRPA) og forordningen om støtte til produktion af ammunition (ASAP).  
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For at intensivere den samlede efterspørgsel i EU betydeligt og øge industriproduktionen af konventionelt 

forsvarsmateriel skal der imidlertid gøres meget mere i en så tæt en samordning som muligt med medlemsstaterne, 

herunder: i) fremme en passende udveksling af oplysninger mellem EU-medlemsstaterne, EU og NATO om den 

nuværende kvantitative status for forsvarsrelaterede ressourcer og behov, som i sidste ende kan resultere i en plan 

for EU's forsvarsindustris output med henblik på at tilpasse og optimere produktionskapaciteterne i den europæiske 

forsvarsteknologiske og -industrielle base (EDTIB) til EU-medlemsstaternes og de NATO-allieredes kollektive 

sikkerhedsbehov på en koordineret og effektiv måde ii) undersøgelse sammen med medlemsstaterne af muligheder 

for fælles lageropbygning på grundlag af EU's militære sikkerhedskriterier og overvågning af EU-indikatorer for 

kapacitetsopbygning i forsvarsindustrien og investeringer, som vil kunne integreres i nationale programmer iii) 

fremme af fælles indkøb gennem det kommende program for den europæiske forsvarsindustri (EDIP) med henblik 

på at samle efterspørgslen og sænke prisniveauet .  

Jeg vil derfor samarbejde med Parlamentet og Rådet om en hurtig vedtagelse af EDIP, og jeg håber, at jeg kan 

regne med Deres afgørende støtte til dette formål.  

Jeg regner også med Deres støtte, når det drejer sig om at omdanne militær mobilitet til en omfattende militær 

logistikressource, hvilket bl.a. vil kræve betydelige investeringer i militær mobilitetsinfrastruktur såvel som 

fjernelse af lovgivningsmæssige hindringer for denne mobilitet. Vi skal øge kapaciteten med hensyn til luftfragt 

og øge investeringerne i logistisk infrastruktur, som f.eks. havne, lufthavne, jernbaner, vandveje og veje. Med 

hensyn til disse aspekter af militær mobilitet vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, arbejde tæt sammen med 

kommissæren med ansvar for bæredygtig transport og turisme. Derudover er vi nødt til at udvikle den nødvendige 

infrastruktur, herunder systemer til digitalisering, overvågning af bevægelser og fragtoptimering,  lette hurtige 

bevægelser af tropper og udstyr på tværs af grænserne, reducere deployeringstiden betydeligt og derved øge vores 

kollektive forsvar og operationelle beredskab betydeligt.  

Disse foranstaltninger kræver, at den militære mobilitet styrkes ved at fjerne alle hindringer. 

 Vi skal kunne levere nye forsvarskapaciteter til vores medlemsstaters væbnede styrker. Vi skal have tilstrækkelige 

midler til at fokusere på de største fælles og grænseoverskridende trusler. Det kræver europæiske investeringer i 

den næste flerårige finansielle ramme. Men vi vil også fremsætte forslag i relation til presserende behov for 

forsvarsrelaterede investeringer. 

Derudover skal vi også udforske muligheder, der kan omfatte en kombination af EU-finansiering, nationale bidrag 

og innovative finansieringsløsninger for at tilskynde den private sektor til at investere i forsvarskapaciteter på visse 

prioriterede områder, som f.eks. det europæiske luftforsvarsskjold, cyberforsvar, militær mobilitet eller 

droneteknologier. 

Vores fremtidige indsats på sådanne prioriterede områder skal fastlægges i fællesskab af Kommissionen og den 

højtstående repræsentant for udenrigsanliggender og sikkerhedspolitik med fuld inddragelse af medlemsstaterne, 

som i sidste ende vil beslutte, hvilke prioriteter der skal håndteres først. Det vil være nøglen til at sikre en 

gnidningsløs overgang til en solid ramme for en styrkelse af den europæiske forsvarskapacitet. 

 

5. De har fået til opgave (i samarbejde med næstformanden/den højtstående repræsentant) at fremlægge 

hvidbogen om fremtiden for det europæiske forsvar allerede inden for de første 100 dage af dit mandat, og gennem 

denne proces er De blevet pålagt at bidrage til en fælles vision og ambition på tværs af Rådet, Parlamentet, 

offentligheden og andre interessenter og styrke partnerskabet mellem EU og NATO. Hvordan vil De proaktivt og 

effektivt samarbejde med Europa-Parlamentet fra de tidligste stadier i udarbejdelsen og udviklingen af både 

hvidbogen om fremtiden for det europæiske forsvar og andre initiativer inden for Deres ansvarsområde hele vejen 

frem til deres operationalisering og gennemførelse (herunder forud for den næste flerårige finansielle ramme)? I 

den forbindelse bedes De give nærmere oplysninger om, hvordan De har til hensigt at: opretholde regelmæssige 

drøftelser på plenarmødet og med relevante udvalg sikre "struktureret dialog" og Deres ad hoc-tilstedeværelse 

med kort varsel i tilfælde af væsentlige begivenheder eller større udviklinger sikre, at der tages behørigt hensyn 

til Parlamentets holdninger i forslag til retsakter og EU's meddelelser og strategier sikre, at Parlamentet modtager 

relevante oplysninger og dokumenter af relevans for Deres portefølje, herunder dem, der deles med Rådet, og at 

de relevante udvalg straks underrettes fuldt ud, skriftligt og mundtligt og sikre, at der gives relevante ikkeoffentlige 

oplysninger til Parlamentet under møder for lukkede døre? 
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Den tiltrædende formand har pålagt mig sammen med den højtstående repræsentant for udenrigsanliggender og 

sikkerhedspolitik og indstillede næstformand for Kommissionen at arbejde på en hvidbog om fremtiden for det 

europæiske forsvar, navnlig med henblik på at indlede en debat med offentligheden, interessenter, Europa-

Parlamentet og Rådet med det formål at skabe konsensus om en ny og fælles tilgang til forsvar i EU. Hvidbogen, 

som skal fremlægges i løbet af de første 100 dage af Kommissionens mandat, vil danne udgangspunktet og vil 

blive udformet med henblik på et samarbejde med Dem på et tidligt tidspunkt i processen ved at skitsere mulige 

forløb og vejen frem. 

Som den tiltrædende formand mindede om, kræver forsvaret af Europa et tæt samarbejde mellem medlemsstaterne 

og EU-institutionerne. Et forsvar af Europa er ensbetydende med beskyttelse af de europæiske borgere. En EU-

undersøgelse efter valget viser, at EU's forsvar og sikkerhed var en af de syv prioriteter, der fik borgerne til at 

stemme. Gennem input fra Deres institution vil de europæiske borgere få en reel indflydelse på forsvarsområdet, 

som ikke er og ikke bør være et monopol for medlemsstaterne og militære eksperter. Hvidbogen om fremtiden for 

det europæiske forsvar vil være den perfekte lejlighed til at engagere sig i en bred offentlig debat om, hvad der 

kræves for at opnå et forsvarsberedskab. 

Jeg agter at samarbejde med Europa-Parlamentet under fuld hensyntagen til medlemsstaternes vigtige rolle som 

suveræne beslutningstagere på forsvarsområdet. De vil blive opfordret til at bidrage til denne proces ved at 

fremsætte synspunkter om, i hvilken retning det europæiske forsvar bør gå. Europa-Parlamentets årlige 

betænkninger om gennemførelsen af den fælles udenrigs- og sikkerhedspolitik og den fælles sikkerheds- og 

forsvarspolitik giver mulighed for effektivt at bidrage til udarbejdelsen af hvidbogen. 

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil det være mig en glæde at fremlægge hvidbogen på plenarforsamlingen, så vi 

i fællesskab udstikker kursen for en intensiveret dialog i Europa-Parlamentets udvalg om forsvarsspørgsmål.  

Offentliggørelsen af hvidbogen vil kun være begyndelsen på en fælles rejse for at fastlægge vores fælles vision. 

De kan regne med mig, hvis jeg bliver godkendt som kommissær med ansvar for forsvar og rummet, med hensyn 

til at sikre et effektivt og endnu stærkere samarbejde med Parlamentet. 

Jeg vil også samarbejde med Dem om partnerskabet mellem EU og NATO, som jeg vil søge at videreudvikle i tæt 

samarbejde med den indstillede højtstående repræsentant/næstformand og under fuld overholdelse af principperne 

om inklusion, gensidighed og EU's beslutningsautonomi, samtidig med at den særlige karakter af 

medlemsstaternes sikkerheds- og forsvarspolitik respekteres.  

Jeg er overbevist om, at Den Europæiske Union har en enestående merværdi, når det drejer sig om at supplere 

medlemsstaternes og NATO's indsats på forsvarsområdet. Jeg vil tage udgangspunkt i EU's særlige instrumenter, 

nemlig dets budget og reguleringskapacitet, og også rumaktiver, som kan udnyttes til at støtte medlemsstaterne og 

NATO i udviklingen af kritiske forsvarsressourcer. Det handler i bund og grund om at styrke NATO's centrale 

rolle for det kollektive forsvar. Jeg har tillid til, at vi får rig lejlighed til at drøfte EU's bidrag til kontinentets 

overordnede forsvarsberedskab og til, hvordan det kan komplementere NATO. 

I fortsættelse heraf vil jeg gerne anerkende det arbejde, der udføres af Europa-Parlamentets delegation til NATO's 

Parlamentariske Forsamling. Som tidligere medformand for Den Parlamentariske Forsamling EuroNest 

værdsætter jeg især det parlamentariske diplomati, og jeg vil med glæde samarbejde med Delegationen for 

Forbindelserne med NATO's Parlamentariske Forsamling og med de relevante EP-udvalg. 

De vigtigste lovgivningsforslag, som min opgavebeskrivelse henviser til, navnlig programmet for den europæiske 

forsvarsindustri og den fremtidige EU-rumlovgivning, vil være vigtige indledende delmål i mit arbejde med 

Europa-Parlamentet i dets egenskab af medlovgiver. Jeg ser frem til at samarbejde med Parlamentet om forslaget 

om oprettelse af programmet for den europæiske forsvarsindustri. Jeg vil instruere mine tjenestegrene om at give 

tekniske briefinger som støtte til Deres kommende analyse af teksten. 

Hvad angår den fremtidige EU-rumlovgivning har Europa-Parlamentet konsekvent udtrykt støtte. Her tænker jeg 

på de foreslåede pilotprojekter vedrørende sikkerhed og bæredygtighed, som er af direkte relevans for en sådan 

lovgivning. Vi er enige om, at vi har brug for fælles regler for, at rumoperatører gnidningsløst kan levere tjenester 

i hele Unionen. EU-rumlovgivningen er det bedst egnede redskab til at skabe dette indre marked for rumsektoren. 

Denne tilgang støttes af medlemsstaterne, Europa-Parlamentet og interessenter (industrien og den akademiske 

verden), som er blevet hørt indgående i forberedelsesprocessen. Det tætte samspil, som vi har med 

medlemsstaterne, Parlamentet og rumindustrien, vil være afgørende for, at dette initiativ bliver en succes.  
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Hvis min udnævnelse bekræftes, agter jeg desuden at arbejde på at styrke rumindustriens konkurrenceevne og 

maksimere udnyttelsen af rumdata. Der skal gøres mere for at fjerne visse teknologiske hindringer på tværs af alle 

økonomiske sektorer og for at defragmentere det europæiske marked. Jeg håber på Deres støtte. 

Med hensyn til forberedelsen af den næste FFR er gennemgangen af de nuværende programmer en glimrende 

lejlighed til at udveksle synspunkter med de relevante EP-udvalg om de kommende udfordringer. Her tænker jeg 

på den nylige midtvejsevaluering af EU's rumprogram og den kommende revision af Den Europæiske 

Forsvarsfond. Den næste FFR udgør en vigtig mulighed for at maksimere virkningen af EU's indsats, udnytte EU-

budgettet til at opfylde EU's presserende prioriteter, skabe forudsigelighed for private og offentlige investeringer, 

styrke synergieffekterne blandt programmerne og forenkle EU's finansielle ramme for at mindske den 

administrative byrde. Jeg vil arbejde tæt sammen med Europa-Parlamentet, så det fuldt ud kan udøve sine 

lovgivnings- og kontrolbeføjelser og udfylde sin rolle med hensyn til at sætte dagsordenen. Jeg vil fuldt ud 

respektere princippet om ligebehandling i forbindelserne til Europa-Parlamentet og Rådet i overensstemmelse med 

bestemmelserne i rammeaftalen fra 2010 og den interinstitutionelle aftale fra 2016 om bedre lovgivning. 

Jeg er bevidst om, at min portefølje vil vedrøre følsomme områder, som vil kræve drøftelser i et restriktivt format. 

Følsomhed vil ikke forhindre mig i at finde konstruktive måder til udvekslinger med Europa-Parlamentet i en ånd 

af gensidig tillid.  

Hvis det viser sig nødvendigt, vil jeg også være rede til at undersøge, hvordan der kan udvikles egnede og praktiske 

kommunikationskanaler til udveksling af følsomme oplysninger med de udvalg, der er ansvarlige for de politikker, 

der falder ind under den portefølje, der er skitseret i min opgavebeskrivelse. 

 

Spørgsmål fra Udvalget om Industri, Forskning og Energi  

6. Hvad er Deres vision for Deres portefølje ud over Deres opgavebeskrivelse, og hvad ønsker De, at Deres arv 

skal være? Hvilke lovgivningsforslag og andre initiativer vil De foreslå kommissærkollegiet til vedtagelse i de 

næste fem år og navnlig i de første 100 dage? Hvordan vil De sikre, at disse forslag samt gennemførelsen af 

eksisterende lovgivning vil styrke den europæiske konkurrenceevne? Har De til hensigt at basere disse 

lovgivningsforslag på særlige konsekvensanalyser? Hvad er Deres planer, navnlig for det indre marked for 

forsvarsprodukter og -tjenester, Den Europæiske Forsvarsfond, EU's rumlovgivning, strategien for 

rumdataøkonomien samt gennemførelsen af EDIRPA, ASAP, strategien for den europæiske forsvarsindustri og 

EU's rumstrategi for sikkerhed og forsvar?  

 

Det vil være en ære og et privilegium at tjene som den første kommissær med ansvar for forsvar og rummet, hvis 

min udnævnelse bekræftes af Europa-Parlamentet. Jeg er bevidst om, at denne nye stilling er en del af EU's reaktion 

på krigen i Ukraine og de tiltagende geopolitiske spændinger. Det gør mig fortrøstningsfuld, at Den Europæiske 

Union har overvundet en lang række kriser gennem hele sin historie og altid har videreudviklet sig og øget sin evne 

til at håndtere nye udfordringer. At sikre vores interesser på strategiske områder, som f.eks. rummet og forsvaret, 

passer fint ind i denne tankegang. Jeg vil sikre, at EU's forsvarsindustri og rumpolitik har en varig indvirkning på 

EU's økonomi, sikkerhed og forsvar og bidrager til EU-borgernes velfærd og trivsel.  

Vi er nødt til at bringe EU's forsvar op på næste niveau og gøre fremskridt hen imod en reel europæisk forsvarsunion 

gennem en række ambitiøse foranstaltninger. Medlemsstaterne bør indføre samarbejde som en norm snarere end en 

undtagelse og ikke bare investere mere, men også bedre, nemlig i fællesskab og primært i den europæiske 

forsvarsindustri. Vores forsvarsindustri kan hente inspiration fra det industrielle samarbejde om europæiske 

programmer vedrørende flagskibe under rumpolitikken, f.eks. Galileo eller Copernicus, der fremmer fælles 

udvikling og levering af tjenester til gavn for hele Unionen. 

Som afspejlet i den tiltrædende formands politiske retningslinjer og i min opgavebeskrivelse ser jeg tre centrale 

arbejdsområder, når det handler om at gøre fremskridt hen imod en reel forsvarsunion. 

For det første etablering af et ægte indre marked for forsvar, hvor medlemsstaterne bevæger sig væk fra deres 

nuværende fremherskende nationale tilgang til forsvarsmarkedet og -industrien. Der bør være særligt fokus på 

standardisering, herunder medlemsstaternes gennemførelse af NATO's militære standarder og konvergens med 

hensyn til certificering. Denne indsats vil omfatte fremme af anvendelsen af vedtagne både civile og 

forsvarsmæssige standarder, som f.eks. NATO STANAG'er — inden for EU's forsvarsindustrielle programmer — 
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og støtte til hurtige krydscertificeringsaktiviteter for at sikre interoperabilitet og mindske hindringerne for 

markedsadgang for forsvarsprodukter i hele EU. 

For det andet har vi brug for en bedre tilpasning mellem identificeringen af EU's kapacitetsbehov og investeringen 

i opfyldelsen af disse behov gennem en aktivering af vores EU-programmer og -budget.  

For det tredje vil udviklingen af europæiske flagskibsprojekter af fælles interesse være afgørende for Unionens 

sikkerheds- og forsvarsinteresser og teknologiske suverænitet og vil opveje de enkelte medlemsstaters finansielle 

og industrielle kapacitet. Jeg agter at arbejde tæt sammen med dem for at bistå med at gennemføre fælles projekter 

vedrørende luftforsvar, cyberforsvar, drone- og antiUAV-teknologier og andre kritiske prioriteter. Baseret på de 

hidtidige fremskridt vil jeg desuden fortsat prioritere militær mobilitet. Og jeg vil også tilskynde til samarbejde 

mellem den europæiske forsvarsteknologiske og -industrielle base (EDTIB) og Ukraine, navnlig om droner og 

innovation, på grundlag af EU's innovationskontor, der for nylig blev etableret i Kyiv.  

På vores vej henimod en europæisk forsvarsunion vil vi bygge videre på erfaringerne fra de kortsigtede 

nødinstrumenter, f.eks. forordningen om støtte til produktion af ammunition (ASAP) og forordningen om styrkelse 

af den europæiske forsvarsindustri gennem fælles indkøb (EDIRPA).  

Jeg vil også forpligte mig til at optrappe Den Europæiske Forsvarsfonds bestræbelser på at reducere fragmenteringen 

af EU's forsvarskapacitetslandskab og styrke den europæiske forsvarsindustris konkurrenceevne. Det vil også være 

afgørende hurtigt at kunne gennemføre de foranstaltninger, der er foreslået i strategien for den europæiske 

forsvarsindustri, og hurtigt vedtage og påbegynde gennemførelsen af programmet for den europæiske 

forsvarsindustri, der i øjeblikket drøftes i Rådet. Med hensyn til sidstnævnte vil Europa-Parlamentet spille en 

afgørende rolle i de kommende måneder. 

Fremadrettet vil jeg lægge særlig vægt på at støtte oprettelsen af et europæisk indre marked for forsvarsmateriel og 

tilskynde til den europæiske forsvarsindustris konkurrenceevne og kapacitet. 

Jeg mener også, at vi har brug for et paradigmeskift hvad angår rummet. Min vision vil være centreret omkring en 

konsolidering af EU's position som en global leder af rummet og samtidig prioritere rumsektorens konkurrenceevne, 

maksimere brugen af rummet til sikkerhed og forsvar og øge beskyttelsen af rumaktiver.  

EU's rumstrategi for sikkerhed og forsvar vil udgøre hjørnestenen i min tilgang. Jeg vil arbejde tæt sammen med 

den højtstående repræsentant for udenrigsanliggender og sikkerhedspolitik og indstillede næstformand for 

Kommissionen, resten af kollegiet og medlemsstaterne for at sikre dens fortsatte gennemførelse.  

På kort sigt vil jeg fokusere på at videreføre udviklingen af rumtjenester til støtte for forsvaret. De vigtigste initiativer 

omfatter Galileos statsregulerede tjeneste og IRIS2, EU's program for sikker konnektivitet, som senest i 2030 vil 

tilbyde sikre konnektivitetstjenester til statslige brugere og forsvarsbrugere. På mellemlang sigt vil jeg arbejde på at 

udvikle nye tjenester til statslige formål inden for jordobservation, hvor der allerede nu er både en pilottjeneste og 

gennemførlighedsundersøgelser i gang. Sideløbende hermed vil vi styrke vores kendskab til situationen i rummet 

gennem EU's rumovervågnings- og sporingstjenester og udvikle en pilotmission for operationer og tjenester i 

rummet. Jeg vil også stræbe efter at sikre en autonom, reaktionsdygtig og alsidig EU-adgang til rummet. På lang 

sigt vil jeg søge at udvikle autonome kapaciteter inden for rumbaserede operationer og tjenester.  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg prioritere en stærk og innovativ rumindustri som en central søjle for EU's 

konkurrenceevne og sikkerhed. Jeg vil arbejde videre med at støtte en rumindustri i EU, navnlig hvad angår fremme 

af en strategisk tilgang med hensyn til opsendelseskapacitet, forskning og innovation og støtte til innovative 

nystartede virksomheder og vækstvirksomheder. 

Som det fremgår af min opgavebeskrivelse, vil EU's rumlovgivning være et centralt element i EU's rumpolitik, da 

den vil skabe et indre marked for rummet, forenkle eksistensen for vores rumvirksomheder og skabe nye 

forretningsmuligheder. Jeg vil sikre, at standardisering indtager en central rolle i gennemførelsen af EU's 

rumlovgivning. Ved at fastlægge en fælles tilgang, fælles normer og relevante koordineringsmekanismer vil vi bane 

vejen for en konkurrencedygtig rumindustri i EU. Der blev gennemført en grundig konsekvensanalyse vedrørende 

processen i begyndelsen af 2024. Resultaterne heraf var utvetydige: Vi har brug for fælles regler for, at 

rumoperatører gnidningsløst kan levere tjenester i hele Unionen. EU's rumlovgivning er det bedst egnede redskab 

til at realisere dette indre marked for rummet, styrke den globale konkurrenceevne hos EU's rumindustri og skabe 

lige vilkår for alle operatører. Industrien og andre vigtige interessenter har givet udtryk for en generel støtte til denne 

tilgang under høringsprocessen.  



 – 10 –   

Jeg vil arbejde på at skabe et europæisk indre marked for forsvarsmateriel. Kommissionen vil foreslå en europæisk 

fond for konkurrenceevne for at tilskynde til investeringer i strategiske teknologier på områder som kunstig 

intelligens, rummet, ren teknologi, bioteknologi samt projekter af fælleseuropæisk interesse. Vi vil søge at sikre, 

at vi benytter os af magten i vores budget til at udnytte private investeringer i vores fælles mål og mindske risikoen 

i den forbindelse, da Europa kan udnytte sin kollektive styrke til at investere i fællesskab i ambitiøse fælles 

projekter. 

 

7. Hvilke konkrete foranstaltninger agter De at træffe for at forbedre forsvarsindustriens evne til effektivt og 

konkurrencedygtigt at producere tilstrækkelige mængder af relevante produkter og tjenesteydelser? Hvordan 

planlægger De at udvide forsvarsindustrielle kapaciteter i hele EU for at mindske uhensigtsmæssig ekstern 

afhængighed, navnlig for SMV'er og små midcapselskaber, uden at dette berører det budget, der er afsat til andre 

EU-politikker? Hvilke foranstaltninger agter De at træffe for at give den europæiske industri bedre adgang til 

råstoffer og nøglekomponenter og mindske restriktionerne for anvendelsen af visse teknologier? Hvordan agter 

De at gøre europæiske forsvarsrelaterede produkter og tjenesteydelser mere attraktive at købe? Hvordan agter 

De at sikre, at EU's støtte til EU's forsvarsteknologiske og -industrielle base (EDITB) går hånd i hånd med 

integration af SMV'er og midcapselskaber i forsyningskæderne og stimulering af reelt nye partnerskaber mellem 

aktører fra forskellige medlemsstater? Hvordan vil De generelt styrke samarbejdet mellem medlemsstaterne, og 

hvilken rolle agter De at spille for Det Europæiske Forsvarsagentur? Hvad er Deres vision for udformningen af 

grænseoverskridende samarbejde og den potentielle "specialisering" i forsvarsindustrien? Hvilken rolle mener 

De, at digitale teknologier spiller i det europæiske forsvar? Hvordan vil De anvende EDIP-budgettet og -

strukturerne bedst muligt? Hvad mener De er tilstrækkelige finansielle ressourcer til EDIP og relaterede 

nuværende instrumenter, og hvordan agter De at sikre dem? Hvordan vil De sikre, at EDIP kan være til størst 

mulig fordel for EU's industri, og hvad mener De om kriterierne for støtteberettigelse? Hvad er Deres holdning 

til EU's tilgang til direkte finansiering af den ukrainske forsvarsindustri, og overvejer De at styrke denne tilgang? 

Hvordan forestiller De Dem EDIP's fremtid efter 2027?  

 

For at opnå et forsvarsberedskab skal Unionen og dens medlemsstater ikke blot råde over, men også drage fordel 

af den permanente tilgængelighed af hele spektret af de kapaciteter, der er nødvendige for at imødegå de mest 

ekstreme militære situationer. Det indebærer en beherskelse af alle kritiske teknologier og en forsyningssikkerhed 

for alt nødvendigt udstyr uden restriktioner for, hvordan det anvendes.  

For at opfylde denne målsætning er jeg fast overbevist om, at EU bør kunne forlade sig på en forsvarsteknologisk 

og -industriel base, der er konkurrencedygtig på globalt plan, men også reaktionsdygtig og modstandsdygtig til at 

reagere mængde- og tidsmæssigt på ethvert behov, som medlemsstaterne måtte give udtryk for for at virke 

afskrækkende på trusler eller kunne modstå disse. En sådan EU-forsvarsteknologisk og -industriel base (EDTIB) 

skal også være modstandsdygtig over for eventuelle forsyningskædechok, så den fortsat kan udfylde sin rolle under 

de alvorligste hindringer. 

Mit første målsætning vil derfor være at træffe nye foranstaltninger for fuldt ud at udnytte potentialet i et indre 

marked for forsvarsrelaterede produkter. Dette vil gøre det muligt for EU's forsvarsindustri at drage fordel af et 

større marked og opnå større effektivitet, men også forbedre adgangen til innovation.  

Desuden er SMV'ers grænseoverskridende deltagelse i forsvarsforsyningskæder et centralt parameter med hensyn 

til at opnå et ægte europæisk indre marked for forsvarsrelaterede produkter og tjenesteydelser. I den forbindelse 

mener jeg, at vi kan bygge videre på de gode erfaringer med Den Europæiske Forsvarsfond, hvor 1/3 af dens 

støttemodtagere er SMV'er. På samme måde har andre instrumenter til formål at lette SMV'ers adgang til 

finansiering, f.eks. den allerede eksisterende egenkapitalfacilitet på forsvarsområdet og fonden til fremskyndelse 

af omstillingen af forsyningskæden, som er foreslået i forslaget til EDIP-forordningen. Hvis jeg bliver godkendt 

som kommissær med ansvar for forsvar og rummet, vil SMV'er fortsat indtage en central rolle i alle EU's 

forsvarsindustrielle programmer, der støtter EDTIB, og vi vil fortsat undersøge nye måder og midler til at støtte 

dem, navnlig med fokus på forenkling. 

Jeg vil være rede til et intensivt samarbejde med samlovgiverne for at sikre, at de hurtigt vedtager vores seneste 

forslag til forordning om oprettelse af programmet for den europæiske forsvarsindustri (EDIP). Programmet 

omfatter flere foranstaltninger, der har til formål at omsætte de ambitiøse mål, der er fastsat i strategien for den 

europæiske forsvarsindustri (EDIS), i praksis og yder finansiel støtte til at forbedre EDTIB's konkurrenceevne med 

et foreslået budget på 1,5 mia. EUR.  

EDIP vil skabe nye incitamenter og rammer for at tilskynde til og lette aggregeringen af efterspørgslen efter 

produkter fra EDTIB og yderligere investeringer i opskaleringen af vores forsvarsindustri. Mere specifikt vil EDIP 
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med hensyn til støtten til EDTIB's konkurrenceevne finansielt støtte udvidelsen af den europæiske 

produktionskapacitet for relevante forsvarsrelaterede produkter og sikre, at de er tilgængelige i tid og omfang for 

medlemsstaterne, ved at udvide den interventionslogik, der testes i henhold til forordningen om støtte til produktion 

af ammunition (ASAP). Med EDIP indføres der også foranstaltninger, der skal gøre de europæiske 

forsvarsrelaterede produkter mere attraktive at købe. Kommissionen har foreslået, at der oprettes en europæisk 

mekanisme for salg af militært udstyr, der har til formål at tilskynde til og lette anskaffelsen af EU-udstyr. Denne 

mekanisme indebærer udviklingen af et katalog over udstyr produceret af EDTIB og oprettelse af puljer med 

henblik på europæisk forsvarsberedskab for at øge tilgængeligheden af produkter og sætte fart på leverancerne.  

EDTIB's konkurrenceevne og attraktivitet afhænger også af dens innovationspotentiale, som skal fremmes gennem 

tilstrækkelige investeringer. I den forbindelse har digitale teknologier potentiale til at styrke det europæiske forsvar 

på en række områder, fra cybersikkerhed til avancerede militære operationer. Centrale anvendelser af digitale 

teknologier behandles allerede inden for rammerne af Den Europæiske Forsvarsfond. Der skal dog gøres mere for 

at sikre, at EDTIB giver vores væbnede styrker de nyeste løsningsmodeller, hvorfor jeg agter at fremme EU-

investeringer i innovation på forsvarsområdet. 

Uden tilstrækkelige investeringer er det dog ikke muligt at have et forsvarsberedskab, et blomstrende indre marked 

og en fungerende EDTIB. Min anden målsætning ville derfor være på alle mulige måder og med alle mulige midler 

at støtte en betydelig forøgelse af investeringsniveauet i den europæiske forsvarsindustri. Vi har brug for flere 

investeringer fra medlemsstaterne for hurtigst muligt at indhente det nuværende investeringsunderskud på 

forsvarsområdet på over 400 mia. EUR inden for det næste årti. Vi har ikke kun brug for flere investeringer, men 

også bedre investeringer, der skal foretages i fællesskab og gavne EDTIB for at skabe den nødvendige 

stordriftsfordel. 

Vi bør derfor bruge flere penge, bruge dem bedre og bruge dem sammen. I betragtning af de sikkerhedsmæssige 

udfordringer, som Europa står over for, er jeg overbevist om, at medlemsstaterne og Europa-Parlamentet vil støtte 

denne tilgang. 

Støtten fra EU bør gå til EDIP-planen og omfatte alle vores forskellige muligheder for intervention til støtte for 

EDTIB's konkurrenceevne, dvs. støtte til samarbejdsbaseret forskning og udvikling, produktive investeringer og 

fælles indkøb. 

Vi har brug for en mere samarbejdsbaseret og konsekvent udgiftsanvendelse. I den forbindelse vil jeg altid arbejde 

på at tilskynde medlemsstaterne til at gøre fuld brug af eksisterende initiativer og rammer på EU-plan, herunder 

dem, der udvikles og forvaltes inden for Det Europæiske Forsvarsagentur (EDA). F.eks. har den samordnede årlige 

gennemgang vedrørende forsvar (CARD), det permanente strukturerede samarbejde (PESCO) samt 

kapacitetsudviklingsplanen (CDP) til formål at vejlede og lette medlemsstaternes samarbejde på forsvarsområdet. 

Jeg er overbevist om, at et tæt samspil mellem Kommissionens tjenestegrene, EDA og Tjenesten for EU's 

Optræden Udadtil vil være afgørende for fortsat at sikre en konsekvent tilgang blandt alle EU's forsvarsinitiativer. 

En EDTIB, der fungerer bedre, kan imidlertid kun yde et meningsfuldt bidrag til forsvarsberedskabet, hvis den er 

modstandsdygtig over for de mest ekstreme situationer. En forsvarsindustri tjener ikke noget formål, hvis den 

ophører med at forsyne medlemsstaterne, når de har allermest brug for den. Min tredje målsætning vil derfor være 

at styrke EDTIB's overordnede modstandsdygtighed betydeligt. Dette indebærer en forbedring af de europæiske 

forsvarsvirksomheders varige adgang til kritiske råstoffer, komponenter og teknologier, etablering af en solid 

styring af det indre marked og forebyggelse af restriktioner for anvendelsen af forsvarsprodukter. I forbindelse 

med sidstnævnte er det vigtigt at understrege, at EDIP er udformet med henblik på at støtte langsigtede og 

strukturerende projekter, der rækker ud over nødforanstaltninger. Jeg mener derfor, at det sæt betingelser for 

støtteberettigelse, der bygger på planen for Den Europæiske Forsvarsfond, er det rigtige til at styrke vores 

forsvarsberedskab og dets effektivitet. 

Som kommissær med ansvar for forsvar og rummet vil jeg samarbejde med medlovgiverne om at gennemføre 

EDIP-foranstaltninger, herunder forsyningssikkerhedsordningen. Denne ordning vil beskytte medlemsstaterne og 

hjælpe industrien med at få adgang til de nødvendige ressourcer til forsvarsrelateret produktion. Europa-

Parlamentets støtte vil være afgørende for gennemførelsen af dette system, som vil bidrage til at håndtere 

forsyningskædeforstyrrelser gennem en fleksibel krisestyringsramme. 

Men ingen af ovennævnte målsætninger kan opfyldes uden det, som jeg ville kalde min fjerde, permanente og 

tværgående målsætning, nemlig at skabe en ægte ånd af solidaritet og europæisk samarbejde inden for alt, hvad vi 

gør i relation til forsvar på EU-plan. Dette skal ikke kun udmønte sig i, at samarbejde bliver normen blandt 
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medlemsstaterne med hensyn til forsvarsrelaterede investeringer, men også i en reel målsætning om inklusion 

gennem en europæisering af forsyningskæderne, når det er muligt. 

Endelig skal et sådant solidaritetsprincip give sig udslag i den mest åbenlyse og klippefaste tilkendegivelse i form 

af den urokkelige støtte, vi skylder, og fortsat skal udvise over for Ukraine. Og dette fører til min femte og måske 

mest tungtvejende målsætning: Hele vores indsats og al vores energi skal mobiliseres for at hjælpe Ukraine med 

at vinde krigen. En kortsigtet prioritet i den henseende er at fremskynde bistanden med henblik på at øge 

kapaciteterne hos den ukrainske forsvarsindustri. Dette vil blive opnået ved at integrere Ukraines og EU's forsvars- 

og rumindustrier og ved at give Ukraine adgang til andre EU-støtteinstrumenter gennem EDIP og ved at fremme 

industrielt samarbejde om rumspørgsmål. EDIP har også til formål at støtte en genopbygning, genopretning og 

modernisering af den ukrainske forsvarsindustri, om end det på nuværende tidspunkt er uden budgetbevilling. 

Jeg vil derfor samarbejde med Parlamentet og medlemsstaterne om at sikre, at vi finder en troværdig løsning, der 

i tilstrækkelig grad kan finansiere støtteinstrumentet for Ukraine, der er foreslået under EDIP. I betragtning af de 

holdninger, som Deres institution tidligere har indtaget, kan jeg forstå, at De vil se positivt på dette mål, hvis og 

når der er opnået enighed fra Rådet.  

Denne samlede tilgang vil ikke blot styrke Ukraines umiddelbare forsvarskapacitet, men også danne grundlag for 

en langsigtet integration og modernisering af landets forsvars- og rumindustri inden for den europæiske ramme. 

 

 

8. Hvordan planlægger De konkret at sikre EU's strategiske autonomi i rumsektoren og fremme EU's rolle som 

global aktør? Hvilke foranstaltninger vil De træffe for at videreudvikle en konkurrencedygtig europæisk 

rumindustri? Hvordan vil De sikre, at EU's indenlandske efterspørgsel efter rumteknologier håndteres af EU's 

rumsektor? Hvordan vil De sikre, at SMV'er og små midcapselskaber integreres i forsyningskæderne? Hvordan 

vil De forklare den forskellige industrielle udvikling i EU, USA og andre lande i sektoren? Hvad er Deres vision 

for den fremtidige EU-rumlovgivning? Hvilke foranstaltninger bør være omfattet, og hvornår vil de blive fremlagt? 

Hvordan vil De behandle det aktuelle spørgsmål om adgang til rummet, og hvad vil indholdet af EU's politik for 

løfteraketter være, herunder alternative opsendelseskapaciteter? Hvordan vil De tackle udfordringerne i 

forbindelse med bæredygtig udnyttelse af rummet? 

EU er en global rummagt og førende i verden inden for jordobservation gennem vores flagskibsprogram 

Copernicus samt inden for satellitnavigation gennem Galileo. Vi er fast besluttet på fortsat at være en stærk global 

aktør i rummet.  

Samtidig har EU i de seneste år mistet sin position som markedsførende, øget sin afhængighed på flere 

rumområder, og EU's rumindustri har svært ved at forblive konkurrencedygtig. USA er den dominerende globale 

aktør i rummet og drager fordel af en stærkt integreret national strategi og et solidt investeringsøkosystem. Udtrykt 

i tal investerer USA fem gange mere end EU, og Kinas investeringer vil snart nå op på det dobbelte af EU's 

rumbudget. Dette fører til et betydeligt investeringsunderskud for EU.  

På denne baggrund mener jeg, at vi har brug for tre hovedelementer for at fremme en stærk og innovativ 

rumindustri i EU. For det første bør EU udnytte den europæiske institutionelle efterspørgsel til at stimulere væksten 

i sektoren og give industrier og SMV'er mulighed for at opskalere og fremme pålidelige og modstandsdygtige 

forsyningskæder i EU. For det andet er EU nødt til at tilpasse EU's investeringer i rumforskning og -udvikling til 

det påkrævede ambitionsniveau og øge effektiviteten af disse investeringer. For det tredje bør EU udnytte 

synergieffekter mellem rum- og forsvarsområdet ved at fremme kompatible civile og forsvarsrelaterede 

rumprogrammer.  

EU er nødt til at styrke sin autonome adgang til rummet gennem en diversificering af løsninger med hensyn til 

opsendelsestjenester, øget konkurrence og udvikling af en stærk opsendelsestjeneste, herunder også til 

forsvarsmæssige behov.  

For det første er vi nødt til at samle efterspørgslen efter europæiske institutionelle løfteraketter fra EU, Den 

Europæiske Rumorganisation og medlemsstaterne. Vi er nødt til at skabe en større indenlandsk efterspørgsel for 

at støtte løsninger med hensyn til en EU-opsendelsestjeneste, begyndende med en digital platform til udveksling 

af oplysninger med det formål at samle efterspørgslen og støtte fælles indkøb. For det andet er vi nødt til at støtte 

udviklingen af nye opsendelsesløsninger gennem nye ordninger om fælles indkøb og fremme banebrydende 

innovation. For det tredje er vi nødt til at støtte EU's kritiske infrastruktur, og især test- og opsendelsesfaciliteter.  



 – 13 –   

Store virksomheder spiller sammen med små og mellemstore virksomheder en vigtig rolle i den rumrelaterede 

økonomi. I øjeblikket bidrager omkring 400-500 SMV'er til den europæiske rumforsyningskæde. Vi ser også stadig 

flere nystartede New Space-virksomheder, der udvikler banebrydende teknologier, nye forretningsmodeller og 

mere omkostningseffektive løsninger. Jeg er fast overbevist om, at vi er nødt til fuldt ud at udnytte disse nystartede 

virksomheders og SMV'ers innovative potentiale. Det er nødvendigt, at de kan opskalere, vokse og etablere sig 

som troværdige leverandører. Vi bør yderligere tilpasse vores regler og processer om indkøb for at gøre disse 

hurtigere, mere fleksible og mere imødekommende over for innovative nystartede virksomheder og SMV'er. Det 

centrale aspekt er også større risikovillighed.  

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, agter jeg at bygge videre på CASSINI-initiativet, der støtter europæiske 

New Space-virksomheders innovative potentiale. Vi er nødt til at forbedre adgangen til indkøb for nystartede 

virksomheder og SMV'er i hele EU's rumprogram, træffe foranstaltninger til at få en mere fleksibel indkøbsfacilitet 

og forbedre adgangen til vækstkapital, der støtter innovative nystartede virksomheder og vækstvirksomheder i EU.  

Den fremtidige EU-rumlovgivning vil være af afgørende betydning for at konsolidere denne tilgang ved at skabe 

det indre marked for rummet og fremme konkurrenceevnen for EU's rumindustri. Den bør indeholde bindende 

krav til sikkerhed, modstandsdygtighed og bæredygtighed for rumoperationer, der omfatter både satellitter og 

løfteraketter, samt indføre meningsfulde foranstaltninger til fremme af udviklingen af nye markeder, f.eks. for 

rumbaserede operationer og tjenester eller cybersikkerhed for rummet. 

Disse bestræbelser bør styrkes gennem aktivt opsøgende arbejde fra EU's side, det være sig bilateralt med 

strategiske partnere eller i multilateral kontekst, herunder De Forenede Nationer, med det formål at fremme EU's 

standarder, værdier og prioriteter på globalt plan.  

Sammenfattende er det min opfattelse, at EU har brug for følgende strategiske kapaciteter, for at vi kan konsolidere 

vores position som global magt i rummet, bevare vores handlefrihed i rummet og sikre vores strategiske autonomi: 

1) brug af rummet på jorden — det kan vi med vores flagskibe under rumpolitikken Galileo, Copernicus og i den 

nærmeste fremtid IRIS², 2) adgang til rummet — som vi vil styrke, 3) adgang til rummet — som vi vil udvide, og 

4) en aktiv indsats i rummet — som vi vil fremskynde.  
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Spørgsmål fra Transport- og Turismeudvalget 

9. I henhold til opgavebeskrivelsen pålagde kommissionsformand Ursula von der Leyen den kommende kommissær 

for transport yderligere at styrke transportinfrastrukturkorridorerne med dobbelt anvendelse i hele det 

transeuropæiske net samt at samarbejde med medlemsstaterne om at styrke den militære mobilitet. Disse 

prioriteter er også nævnt i opgavebeskrivelsen for den kommende kommissær for forsvar og rummet. Hvilke 

foranstaltninger agter De at træffe i samarbejde med den kommende kommissær for transport for at nå disse mål 

i betragtning af de aktuelle geopolitiske udfordringer, som EU står over for? Hvordan vil De støtte dobbelt 

anvendelse af transportinfrastruktur gennem forskning og udvikling, herunder via fællesforetagender og offentlig-

private partnerskaber? 

Lad mig begynde med at understrege betydningen af militær mobilitet i den aktuelle geopolitiske kontekst med 

krig ved vores grænser. Deres institution, som foreslog, at medlemsstaterne skulle tage hensyn til militære 

mobilitetsbehov i relation til opførelse eller opgradering af infrastruktur i forbindelse med det transeuropæiske 

transportnet (TEN-T), er enig i dette synspunkt.  

For at kunne reagere på kriser og bidrage til Unionens beredskab, herunder for at støtte Ukraine med militær 

bistand, men også for at opretholde en afskrækkende tilstedeværelse, skal medlemsstaterne kunne flytte deres 

væbnede styrker og udstyr hurtigt og i større målestok. Efter min opfattelse er vi nødt til at fokusere på tre 

hovedelementer: infrastruktur med dobbelt anvendelse, lovgivningsmæssige aspekter og modstandsdygtighed.  

Der allerede er gjort betydelige fremskridt i EU, men jeg mener, at vi er nødt til at fremskynde vores indsats. EU 

har allerede investeret 1,79 mia. EUR i transportinfrastruktur med dobbelt anvendelse. Disse projekter bringer os 

tættere på at kunne udvikle militære mobilitetskorridorer langs med TEN-T-nettet i Europa. Hvis jeg bliver 

godkendt som kommissær med ansvar for forsvar og rummet, vil jeg derfor samarbejde med kommissæren med 

ansvar for bæredygtig transport og turisme om at sikre, at bestræbelser på at mobilisere et tilstrækkeligt budget til 

forsvarsrelaterede investeringer i den næste FFR også gavner den militære mobilitetsinfrastruktur .  

Vi bør tage ved lære af Ukraine og udvide den militære mobilitetsinfrastruktur til at omfatte alle logistiske aspekter, 

herunder logistikknudepunkter, brændstof, reservedele, reparationskapacitet og ammunition. EU's 

forsvarsberedskab afhænger af tilgængeligheden af disse ressourcer langs med korridorerne, hvilket muliggør 

hurtige og effektive operationer. Den nylige ajourføring med henblik på at inkludere brændstofinfrastruktur er et 

positivt skridt i denne retning. 

EU-finansieret forskning og udvikling støtter allerede udviklingen af en infrastruktur for militær mobilitet. Den 

Europæiske Forsvarsfond har i øjeblikket gang i tre projekter, herunder udvikling af et digitalt system til 

udveksling af oplysninger om sikker militær mobilitet (9 mio. EUR) og undersøgelser vedrørende en solid 

flyplatform og fremtidig europæisk strategisk lufttransportkapacitet (20 mio. EUR).  

Forskning og udvikling kan også spille en vigtig rolle med hensyn til at sikre en militær infrastrukturs 

modstandsdygtighed og sikkerhed. Jeg ser også potentialet i, at Den Europæiske Forsvarsfond kan spille en større 

rolle i udviklingen af løsninger inden for udvikling og beskyttelse af militær mobilitetsinfrastruktur.  

Infrastruktur alene vil imidlertid ikke sikre en hurtig og uhindret bevægelse af militære styrker i og uden for 

Europa. Lovgivningsmæssige, retlige, sikkerhedsmæssige og politiske overvejelser samt følsomheder bremser den 

hastighed, med hvilken Europa udvikler sin militære mobilitet.  

Det er afgørende med vedvarende investeringer i en multimodal, grænseoverskridende infrastruktur og i logistik 

med dobbelt anvendelse. Jeg overvejer at sætte mere fart i at fjerne hindringer og bringe militær mobilitet op på 

det næste niveau — tiden er kommet til at finde dristige løsninger, i takt med tiltagende trusler ved vores grænser. 

En afgørende indsats på kort og mellemlang sigt bør være at omdanne militær mobilitet til en omfattende militær 

logistikressource. Hvis min udnævnelse bekræftes af Europa-Parlamentet, vil jeg arbejde for at opfylde disse mål, 

navnlig ved at udvikle mobilitetskorridorer og fjerne de lovgivningsmæssige flaskehalse på dette område. 

Endelig vil jeg også støtte kommissæren med ansvar for bæredygtig transport og turisme i gennemførelsen af 

handlingsplanen for militær mobilitet og styrke støtten til militære mobilitetsprojekter og mulige fremtidige 

prioriterede militære mobilitetskorridorer. 
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Spørgsmål fra Underudvalget om Sikkerhed og Forsvar 

10. Draghi-rapporten har bl.a. understreget behovet for investeringer i europæisk forsvar. Som den første 

kommissær med ansvar for forsvar og rummet har De til opgave at sikre, at forsvaret afspejles i prioriteterne i de 

nuværende årlige budgetter og den næste flerårige finansielle ramme (FFR), som vil blive forhandlet og vedtaget 

i indeværende valgperiode. Hvordan vil De sikre, at forsvar bliver en reel prioritet i denne proces, og navnlig at 

Den Europæiske Forsvarsfond, EDIP og alle efterfølgende forslag i EDIS vil blive tilstrækkeligt finansieret på 

kort og lang sigt, herunder hvad er Deres holdning til at undersøge andre muligheder for finansiering af forsvar 

såsom egne midler, forslag til støtte for løftestangseffekten af private investeringer, f.eks. reform af Den 

Europæiske Investeringsbanks vedtægter, anvendelse af indefrosne russiske aktiver og eurobonds? 

Draghi-rapporten fremhæver en kombination af strukturelle svagheder, der påvirker konkurrenceevnen for den 

europæiske forsvarsteknologiske og -industrielle base (EDTIB). Rapporten peger bl.a. på utilstrækkelige offentlige 

forsvarsudgifter (dvs. at de samlede forsvarsudgifter i EU-27-medlemsstaterne i øjeblikket udgør ca. en tredjedel 

af USA's, og at udgifterne stiger hurtigt i Kina) og begrænset adgang til finansiering. Hvad angår sidstnævnte har 

Den Europæiske Investeringsbank (EIB) for nylig øget sin støtte til teknologier med dobbelt anvendelse og SMV'er 

i sikkerheds- og forsvarsindustrien betydeligt, men dens udlånspolitik udelukker stadig finansiering af ammunition 

og våben samt udstyr eller infrastruktur, der udelukkende er beregnet til militær/politimæssig brug.  

Når det drejer sig om offentlig finansiering og offentlige investeringer, vil jeg, hvis jeg godkendes som kommissær 

med ansvar for forsvar og rummet, arbejde på at sikre den mest effektive anvendelse af de ressourcer, der er til 

rådighed i EU-budgettet. Dette indebærer for det første at træffe afgørelse om de prioriterede områder for 

forsvarsudgifter og for det andet at drøfte, hvilke af disse prioriteter der kræver en fælles finansiering på EU-plan 

på kortere sigt og lavere samlede omkostninger.  

Hvidbogen om fremtiden for det europæiske forsvar, som jeg har fået til opgave at fremlægge sammen med den 

højtstående repræsentant for udenrigsanliggender og sikkerhedspolitik inden for de første 100 dage af mandatet, 

vil identificere investeringsbehov og forberede EU og medlemsstaterne på de mest ekstreme militære situationer.  

Med hensyn til spørgsmålet om, hvordan disse behov skal finansieres over det nuværende EU-budget, er det vigtigt 

at minde om, at en hurtig vedtagelse af programmet for den europæiske forsvarsindustri (EDIP) vil frigøre 1,5 mia. 

EUR og navnlig bidrage til EU's forsvarsindustrielle beredskab. Der skal stadig findes en løsning for en 

tilstrækkelig finansiering af støtteinstrumentet for Ukraine inden for rammerne af EDIP. 

Som kommissær med ansvar for forsvar og rummet vil jeg desuden sikre en hurtig gennemførelse af forordningen 

om styrkelse af den europæiske forsvarsindustri gennem fælles indkøb (EDIRPA) og retsakten om støtte til 

produktion af ammunition (ASAP).  

Med henblik på at styrke vores forsvarsberedskab er vi desuden nødt til at integrere denne kultur i alle EU-

politikker og tage fat på spørgsmålet om adgang til finansiering. Finansieringsmulighederne er en udfordring: De 

kræver enten yderligere nationale bidrag til EU-budgettet eller enighed om nye egne indtægter fra EU. Et nyt 

særligt låneprogram for forsvarsrelaterede investeringer vil også betyde yderligere nationale bidrag eller nye egne 

indtægter til dækning af fremtidens tilbagebetalingsomkostninger.  

I betragtning af disse begrænsninger er det afgørende at tilskynde til private investeringer inden for forsvar for at 

finansiere og mindske risikoen for fælles forsvarsrelaterede projekter og innovation. Som skitseret i min 

opgavebeskrivelse vil et intensivt samarbejde med EIB, andre finansielle institutioner og private banker være 

afgørende for at nå dette mål.  

En ændring i EIB's udlånspolitik samt en større risikovillighed til støtte for deep tech, som f.eks. rummet, vil være 

til stor gavn for den europæiske forsvarsindustri. Det vil frigøre midler og sende et stærkt tiltrængt signal til resten 

af markedet.  

I strategien for den europæiske forsvarsindustri (EDIS) foreslås der konkrete foranstaltninger til at overvinde 

eksisterende hindringer, herunder vejledning om anvendelsen af EU's ramme for bæredygtig finansiering til forsvar 

og etablering af en dialog på højt plan med den finansielle sektor. Jeg agter at arbejde hen imod en større 

anerkendelse af EU's suverænitet, modstandsdygtighed og sikkerhed inden for rammerne af bæredygtig 

finansiering. 
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Det foreslåede EDIP omfatter en fond til fremskyndelse af omstillingen af forsvarsforsyningskæden (FAST), der 

har til formål at lette adgangen til finansiering for SMV'er og små midcapselskaber inden for forsvarssektoren. 

Disse bestræbelser kombineret med en fortsat indsats for, at EIB yderligere begrænser eller fjerner 

forsvarsrelaterede udelukkelser fra deres udlånspolitikker, vil skabe et mere gunstigt miljø for forsvarsrelaterede 

investeringer og innovation i hele EU. 

Hvis man anlægger et mere langsigtet perspektiv, skal vi i høj grad sætte skub i både offentlige og private 

investeringer i forsvarsrelateret forskning og udvikling. Det amerikanske Defence Advanced Research Projects 

Agency (DARPA) kunne tjene som inspiration for EU. Vi kunne undersøge mulighederne for at etablere en 

lignende tilgang på EU-plan med fokus på forskningsprojekter med høj risiko og høj gevinst med potentiale til at 

revolutionere forsvarskapaciteterne. Et sådant initiativ vil fremme avanceret forskning inden for kritiske områder, 

fremme banebrydende innovationer og sikre Europas teknologiske suverænitet i forsvarssektoren. Med denne 

tilgang vil EU kunne fremskynde udviklingen af disruptive teknologier, bygge bro over kløften mellem 

grundforskning og militære anvendelser og bibeholde en konkurrencefordel i det hastigt skiftende globale 

sikkerhedslandskab. Denne indsats kunne supplere vores eksisterende initiativer og yderligere styrke EDTIB. 

Desuden bør EU's forsvarsindustri tage ved lære af resultaterne i EU's rumindustri, navnlig på områder som fælles 

udvikling, førende teknologier, innovation og levering af tjenesteydelser i og uden for EU. Ved at udnytte disse 

erfaringer kan vi fremme lignende succeser i vores forsvarssektor og fremme innovation, samarbejde og strategisk 

autonomi. 

Endelig står vi over for udformningen af den næste FFR og dens instrumenter, og forsvarsområdet vil være en 

nøgleprioritet.  

Vores overvejelser skal begynde med "hvad vi ønsker at finansiere" for derefter at se på, "hvordan" vi bedst kan 

opfylde vores målsætninger og maksimere resultaterne i praksis. På den måde bliver vores finansiering mere 

virkningsfuld.  

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær med ansvar for forsvar og rummet, vil jeg arbejde tæt sammen med 

kommissæren med ansvar for budget, bekæmpelse af svig og offentlig forvaltning for at sikre, at disse elementer 

tages i betragtning ved udarbejdelsen af det næste FFR-forslag, som skal foreligge næste år.  

En stærk EDTIB er hjørnestenen i en europæisk forsvarsunion. Vi er nødt til at samarbejde om at styrke Unionens 

industripolitik og øge støtten til forsvarssektoren ved at lægge vægt på flere, bedre og fælles investeringer.  

 

 


